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Az MTESZ főtitkára Szegeden 

Kockára tett jövő 
Tegnap, szerdán Tóth Já-

nos, az MTESZ főti tkára 
Szegedre látogatott. Délelőtt 
a Kábelgyárban a szövetség 
megyei vezetőivel folytatott 
kötetlen beszélgetést. Először 
Tombácz József, a Szegedi 
Kábelgyár igazgatója tá jé -

mények általában meg-
egyeztek abban, hogy a mű-
szakiak anyagi és erkölcsi 
megbecsülése vállalati kate-
gória, de ahhoz, hogy ezen 
a területen érdemi előrelé-
pés következzen be. elen-
gedhetetlenül szükség van 

koztatta a vendéget a gyár központi intézkedésekre is. 
munkájáról , dolgozóinak kü-
lönböző egyesületekben vég-
zett tevékenységéről. Ezután 
a műszaki fejlesztés ál talá-
nos állapotát, a műszaki ér -
telmiség helyzetét, és az 
MTESZ munká já t érintő 
kérdések kerültek sorra. 

A beszélgetésben elhang-
zott, hogy a kutatási ered-
mények gyakorlati a lkalma-
zását segítendő egy-két jó 
intézkedés már született, de 
a vállalati érdekeltség ezen 
a területen napja inkban is 
teljes mértékben hiányzik. 
Komoly szemléletváltozás-
nak kell bekövetkezni ah-
hoz, hogy a gazdálkodó egy-
ségek innovációhoz való vi-
szonyulása gyökeresen meg-
változzon. Nincs ipari érde-
keltség az importanyagok-
kal, egyáltalán az importból 
származó cikkekkel való ta-
karékosságra. A devizameg-
takar í tásnak a töredéke sem 
kerüí vissza a termelésbe. 
Többször elhangzott: a jövő 
érdekében úgy tűnik, már 
rövid ideig sem tar tható a 
jelenlegi drasztikus elvonási 
politika. A vállalatok alap-
vetően a nyereség növelé-
sében érdekeltek, és csak 
sokszoros áttételekkel a mű-
szaki fejlesztésben. Az 1988-
ra várható nagy szabályozó-
változásoknak mindenkép-
pen alaposan át kellene ala-
kítaniuk a jelenlegi alapve-
tően hibás árrendszert . 
Nincs következetesség a 
költségvetés vállalatokat tá-
mogató rendszerében sem. 
Most is az egyre rosszabbul 
dolgozók dotálása viszi el a 
legtöbb pénzt. Pedig a rossz 
Struktúra már így is túl 
sokáig maradt fenn. A tár-
sadalomra jellemző érték-
válság fokozottan jelentke-
zik műszaki területeken. To-
vábbra is érvényben van egy 
1972-ben született elv, amely 
szerint az alkalmazottak bé-
re nem haladhat ja meg a 
fizikai dolgozók jövedelmét. 
Közben a világgazdaságban 
hallatlan mértékben felér-
tékelődött a szellemi mun-
ka, és veszített értékéből a 
fizikai munka. A magyar 
gazdaság termékeinek jó ré-
szét külpiacokon kell elad-
nia. Ez a kettősség az ex-
por tmunkát is nehezíti. A 
jelenlegi helyzetben egyet-
len intézkedéssel nem le-
het változtatni. összehan-
golt intézkedéssorozatra van 
szükség. 

Az MTESZ munkájáva l 
kapcsolatosan felmerült, 
hogy a továbbképzésekben a 
jelenleginél lényegesen több 
jogosítványra lenne szükség, 
jobban támogathatná a szö-
vetség a feltalálók és az 
új í tók sziszifuszi harcát 
eredményeik elfogadtatásá-
ért, többet kellene felvál-
lalni a műszakiak érdekvé-
delméből és ezt csak hatá-
rozottabb szervezeti kere-
tek között lehetne megvaló-
sítani. Előfordul, hogy a 
meglevő erők a szövetségen 
belül szétszórtak. Felmerült : 
esetleg a műszaki fejlesztés-
sel foglalkozó szakembere-
ket egy egyesületbe lenne 
érdemes tömöríteni. A véle-

Előfordulnak szervezettség-
beni hiányosságok is az 
MTESZ-en belül. Nemegy-
szer elakadnak informáci-
ók, és csak késve ju tnak el 
a címzettekhez. Az egyesü-
letek önmaguk létének for-
mai igazolására túlságosan 
nagy energiát kénytelenek 
fordítani, pedig az itt te-
vékenykedők erejüket lénye-
gesen hatékonyabban is fel-
használhatnák. A szövetsé-
gen belül többször muta t -
koznak a túlszabályozottság 
jelei. Óriási gond a megle-
vő létesítmények fenntar tá-
sa. Többen hangsúlyozták, 
hogy egy-egy egyesület te-
vékenységében nagyon fon-
tos a vállalati vezetés pár-
toló, avagy ellenzéki maga-
tartása. A jövőben a fiatal 
műszakiak egyesületi, szö-
vetségi munkába való be-
vonására lényegesen na-

gyobb gondot kellene for-
dítani. Fontos, hogy az 
egyetemről nem régen ki-
kerültek az egyesületi mun-
kában megbízásokat kap-
janak, olyanokat, melyek 
eredményes elvégzése után 
elismerést, sőt, pénzt is 
kapnak. Vonzerő lehet az 
utazási lehetőségük szaporí-
tása is. 

A beszélgetésen gazdasági 
életünket jellemző kirívó 
példák is elhangzottak. Pél-
dául a megyében fordul telő, 
hogy egy 100 ezer devizafo-
rintot hozó vállalat maga-
sabb exportprémiumot köny-
velhetett el, mint az a ter-
melőegység, amely 17 millió 
dolláros bevételt hozott az 
országnak. 

A beszélgetés résztvevői 
egyetértettek abban, hogy 
csak a műszaki fejlesztésre 
fordított lényegesen nagyobb 
erővel és tőkével lehet biz-
tosított az ország gazdaságá-
nak mérhető előbbrejutása. 

Tóth János a délután fo-
lyamán az MTESZ Csongrád 
megyei szervezetének elnök-
ségi ülésén vett részt. 

B. I. 

Vízbetörés 
a balinkai bányában 

Vízbetörés keletkezett szer-
dán este a Veszprémi Szén-
bányák Vállalat ' balinkai 
üzemében. A veszélyt elhárí-
tották, csütörtökön már is-
mét zavartalanul termeltek a 
bányában. 

A vízbetörés egy, a kör-
nyék lakosságának ivóvízel-
látását szolgáló kút fúrása 
közben kezdődött. A kuta t 
a peremi akna al jában, 470 
méterrel a föld felszíne alatt 
fúr ták. A munka teljesen 
zavartalan volt, 103 méter 
mélységből azonban várat la-
nul és nagy erővel, percen-
ként 20—22 köbméter víz 

tört fel. Rövid idő alat t meg-
teltek az összes föld alatti 
víztározók. A fúrólyukat 22 
órakor sikerült elzárni. Az-
óta folyamatosan szivattyúz-
zák a vizet a tárolókból. A 
vízbetörés és elhárítása so-
rán sem személyi sérülés, 
sem pedig anyagi kár nem 
keletkezett. A termeléskiesés 
1400 tonna, ezt azonban sza-
badnapi termeléssel pótolják. 
A bánya e nehézség miatt 
nem mondott le arról, hogy 
segítse a környék vízellátá-
sának javí tását : rövidesen 
ú jabb kút fúrásá t kezdik 
meg. (MTI) 

Marjai József 
tárgyalásai 

Marjai József, a Miniszter-
tanács elnökhelyettese csü-
törtökön a Par lamentben fo-
gadta van der Aart Padtot, a 
DAF holland nagyvállalat el-
nökét, és Cornelis Geurt 
Baant, a cég igazgató taná-
csának tagját . A megbeszé-
lésen a gépjárműveket és 
közlekedési eszközöket gyár-
tó holland konszern és ma-
gyar partnervállalatai közöt-
ti együttműködés helyzeté-
ről, az elmúlt évi hollandiai 
tárgyalásaik alkalmával lét-
rejött elképzelések megvaló-
sításának menetéről, vala-
mint a világgazdaság és a 
kelet—nyugati kereskedelem 
egyes kérdéseiről folytattak 
eszmecserét. 

A holland üzletemberek 
magyarországi tartózkodásuk 
során tárgyaltak a Külkeres-
kedelmi és az Ipari Minisz-
tériumban. 

Ifjűságkutatők tanácskozása 
Véget ért csütörtökön Bu-

dapesten az a kétnapos ta-
nácskozás, amelyet az i f jú -
ságpolitikai kutatásokat 
koordináló tudományos ta-
nács és az 'MSZMP KB Tár-
sadalomtudományi Intézete 
szervezett. Az if júságkutatók 
hagyományosan, évente egy-
két alkalommal rendeznek 
olyan tanácskozást, ahol á t -
tekintik a munkájukka l ösz-
szefüggő elméleti-gyakorlati 
és módszertani kérdéseket. A 
mostani szeminárium köz-
ponti kérdésköre az if júság 
létviszonyait érintő, az el-
múlt években a társadalmi-
gazdasági szférában zajló fo-
lyamatok elemzése volt. Szé-
les körű tapasztalati bázison, 
ú j szociológiai vizsgálatok és 
a Központi Statisztikai Hiva-
tal munkatársainak összeha-

Számos tanulmány és fel-
szólalás világított rá a r ra a 
tényre, hogy a társadal-
munkban megfigyelhető á l -
talános nehézségek az át la-
gosnál is kedvezőtlenebbül 
érintik az i f júság létfeltéte-
leit — mondotta Gazsó Fe-
renc művelődési miniszter-
helyettes. a tudományos ta-
nács vezetője. A nem teljesít-
ményre orientált bérrendszer 
különösen sú j t j a a fiatalokat, 
minthogy a számításokból 
egyértelműen kiderült : a bé-
rezés korspecifikus. Ez azt 
jelenti, hogy a bér- és kere-
seti viszonyokban a munká-
ban töltött idő hossza és a 
beosztás — a korábbi évek-
hez viszonyítva — most na-
gyobb szerepet kap. Tovább-
ra is döntő része az alapbér 
megállapításának a munka-

sonlító elemzései, valamint viszonyban töltött idő hosz-
Iegújabb adatai segítségével sza, s így az alapbérhez kö-
összegezték megállapításai- tődö prémiumok, jutalmak is 
kat és a jánlásaikat a részt- elsősorban ennek megfelelő-
vevők. ek. 

n sütőipartól a közlekedésig 
A városi tanács vb ülése i A városi tanács végrehaj-

tó bizottsága tegnap, csütör-
tökön tartott ülésén egyebek 
között megvitat ta azt az elő-
terjesztést, amely a Szegedi 
Sütőipari Vállalat gondjai- szaki fejlesztések elvégzését, tekintve egyaránt jelentősen 
val, s azok megoldásának, Emellett változtak a fogyasz- javul Szeged sütőipari el lá-
lehetőségeivel foglalkozott. A tói szokások. Csökken a ke- tása. 
vállalat Szegedet, s jó né- nyér iránti kereslet, s több * 
hány környékbeli községet péksüteményre lesz szükség D ö n t ö t t a végrehaj tó bi-

munka alapján első d í j a t 
kapott a Szegedi Építőipari 
Szövetkezet a Gogol utca 18. 
szám alat t 17 lakásos épü-
let felújí tásáért , második dí-
jat az ingatlankezelő válla-
lat a Hullám utca 8. szám 
alatti épületért. (Ugyanezen 
épület felúj í tásának megter-

dően jónak a testület.) Har-
madik helyre az Epszer kis-
szövetkezet kerül t az Oszt-

lenlegi kapacitásuk — ami a élelmezési osztálya a válla-
mennyiséget illeti — elegen- lattal közösen három alter-
dő a terület ellátásához, gon- natívat dolgozott ki a vál-
dok vannak viszont egyes lalatnál jelentkező gondok 
üzemeik és berendezéseik fokozatos megoldására, 
állapotával. Maros utcai üze- A végrehajtó bizottság teg-
müket szanálniuk kell, s tel- nap úgy döntött, hogy az 
jes felújí tásra szorul Ke- előterjesztett maximális 
nyérgyári úti üzemük. Pék- program mellett teszi le 
süteményt gyártó gépsorai- voksát, annak érdekében, ^ é t e n a Csomiterv mun-
kát is hamarosan kenytele- hogy a 90-es evekre meg- k & j A m i n ö s i l e t t e k i e m e l k e -
nek lesznek műszaki szem- nyugtatóan rendezni lehes-
pontból nullára írni. sen a város kenyér- és pék-

sütemény-ellátását. Ez a 
A vállalat műszaki hely- program kívánja a legna- ^ ^ ^ n / e T z á m ú " t á l 

zete nyilván érezteti hatását gyobb aldozatot, mer t a val- f e l ú j , t £ s á v a l 

termékeik minőségén is, s a z h Ő L á " £ u tel-S- A z »"»¿»nények kategória-
ellátás jövőbeli biztonsága is n i a a fejlesztésekhez szűkös & n
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i ndoko l j a - a szükséges mű- anyagi helyzete ellenére. 
Az elfogadott program sze-

rint végül is a sütőipari vál-
lalat s a j á t eredményéből 62 
millió forintot, fordít « szük-
séges fejlesztésekre, s emel-
lett még 20 millió fo r in th i -
telt vesz föl, amelyet a kö-
vetkező tervidőszakban tör-
leszt majd. Emellett a városi 
tanács elengedi a vállalat-

mun-
ká j á t értékelték kiválónak a 
Ságvári Endre Gyakorló 
Gimnázium Hunyadi János 
sugárút 2. alalli épületének 
felújí tásában. E munka ter-
vezését a Délterv kollektí-
vá ja végezte, akik szintén 
elismerésben részesültek. * 

A tanács vb építési es 
nak a Gáz utcai sütőüzem közlekedési osztálya elkészi-
befejezéséhez 1985-ben nyú j - tette a váras köz'.ekedésbiz-
tott 10 milliós támogatás tonságának helyzetét és - a 
visszatérítését, s még a ta- kerékpárút-építési program 
nács is felvesz 10 millió fo- teljesítését elemző anyagot, 
rint hitelt, ami t a követke- amelyet szintén tegnap vi-
ző tervidőszakban fizet visz- tátott meg a végrehaj tó bi-
sza. Ebből az összegből is a zottság. A vitában meglehe-
sütőipai i fejlesztést támo- tősen vegyes kép született 
gatia maid. Szeged közlekedési-közleke. 

Ügy tűnik, a végrehaj tó désbiztonsági helyzetéről. Az 
bizottságnak ez a döntése anyag egyes megállapításai-
biztasítja. hogy 1989 végére r a később lapunkban visz-
minőségét és mennyiségét szatérünk. 

PírlMlÉsififfséi látogatása 
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S c h m i d t A n d r e a f e l v é t e l e 

Másfél evvel ezelőtt kezdtek cl a 410 ágyas klinikai tömb 
építését, s most mar a nyolcszintes épület a mcntőfel-
járóval késznek mondható. A Délép munkásai jelenleg 
a belső szak- és szerelőipari munkákat végzik, míg a Me-
dicor a műtő-, orvosi altatógáz- és oxigénellátó rendszert 

szereli be az épületbe 

Imre Miklós, az MSZMP 
KB tudományos, közoktatási 
és kulturális osztályának he-
lyettes vezetőjével az élen az 
SZKP Központi Bizottságá-
nak meghívására március 
3—5. között pár tmunkáskül-
döttség tett látogatást a 
Szovjetunióban. Tanulmá-
nyozta az SZKP tapasztala-
tait a tudományos élet i rá-

nyításában, a műszaki-tudo-
mányos haladás meggyorsí-
tásában. A delegáció, ame-
lyet fogadott Valentyin Gri-
gorjev, az SZKP KB tudo-
mányos és oktatási osztálya 
vezetőjének első helyettese, 
felkeresett több párt- és ál-
lami intézményt, látogatást 
tett a Szovjetunió tudomá-
nyos akadémiáján . (MTIj 


